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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Spravedlivá kompenzace při zániku
obchodního zastoupení
Expandovat svůj business je jednou ze základních ambicí podnikatelů. Zvýšit obrat a posílit jméno
značky na širším prostoru je otázkou obchodní strategie a talentu každého podnikatele. Při
rozšiřovaní obchodního zastoupeni budou partnery podnikatelů ve smluvních vztazích jednotliví
obchodní agenti (fyzická osoba, obchodní společnost). Výhoda spolupráce v rámci obchodního
zastoupeni je vzájemná, jednak proto, že poskytuje všem spravedlivý benefit a má dlouhodobější
charakter. Pro komfort bezpečí smluvních stran jsou vzájemná pravá a povinnosti upravena
písemnou smlouvou o obchodním zastoupeni nebo obdobnou vertikální distribuční dohodou[1].

 

 
 
Titul smlouvy si smluvní strany, kterými jsou (i) zastoupený a (ii) agent, zvolí libovolně. Důležitější je,
jaký si nastaví mechanismus ve smlouvě a jaké otázky vzájemně upraví tedy, jak vysoká bude míru
jejich vzájemné důvěry a spolupráce. Nejčastěji se v naší kanceláři setkávám s titulem distribution
agreement a strany běžné upravuji podmínky poskytnutí značky a obchodního jména, minimální
roční objem prodeje a další opatření související s KPI ukazateli, teritoriální exklusivitu a zákaz
konkurence, vznik a zánik smlouvy nebo podmínky odstoupení a prodloužení. Distribuční smlouvy
upravují konečně i otázku náhrady-kompenzace po skončení smlouvy. Podstatou je nárok agenta
na spravedlivou kompenzaci za budoucí peněžité benefity zastoupeného, za jejíž dosažení
má oprávněnou zásluhu agent. Případná aktivace nároku na kompenzaci a kalkulace její výše v
době, kdy smluvní strany řeší podnikatelské nesrovnalosti, bývá často používáno jako „páka“ na
protistranu při vyjednávání spojené s prodloužení nebo ukončení obchodní spolupráce. Na advokáta
se v otázce kompenzace může obrátit jak agent tak i zastoupený.

Prvně posuzujeme oprávněnost samotného nároku a kalkulujeme rozmezí částky kompenzace pro
účely vyjednávání a pro účely rozhodčího nebo soudního řízeni. Výše nárokované částky dále
ovlivňuje výši soudního poplatku a výši náhrad nakladu řízení.

Otázka kompenzace při skončení obchodního zastoupení je v českém právu upravena normami
vycházejících ze směrnice 86/653/EHS, o koordinaci právní úpravy členských států týkající se
nezávislých obchodních zástupců, kde jsou v článku 17. zakotveny základní podmínky vzniku a
výpočet výše kompenzace[2]. Ustanovení článku 17 jsou kogentní a byly transponovány do
obchodního zákoníku ust. § 669 jako titul práva na odškodnění. Strany tak v úpravě kompenzace
nemají neomezenou autonomii vůle a jsou limitovány právě kogentními normami.  Klauzule
upravující v distribution agreement kompenzaci odlišně tak mohou být rozporu s kogentními
normami zákona a stiženy absolutní neplatností. Kogentní normy garantují agentovi dosáhnout
na spravedlivou kompenzaci v minimální výši rok po skončení smlouvy[3]. Nárok na
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kompenzaci po skončení smlouvy o obchodním zastoupení bude mít agent vždy.

V novém občanském zákoníku je úprava kompenzace obsažena v ust. § 2514 jako titul zvláštní
odměny:

(1) Zanikne-li obchodní zastoupení, má obchodní zástupce právo na zvláštní odměnu, pokud
a) zastoupenému získal nové zákazníky nebo významně rozvinul obchod s dosavadními zákazníky a
zastoupený má dosud z těchto obchodů podstatné výhody a
b) placení zvláštní odměny je s ohledem na všechny okolnosti případu spravedlivé, jsou-li vzaty v
úvahu všechny okolnosti, zejména provize, kterou obchodní zástupce ztrácí a která vyplývá z
obchodů uskutečněných s těmito zákazníky; tyto okolnosti zahrnují i případné ujednání nebo
neujednání konkurenční doložky.

Předpokladem na vznik kompenzace (zvláštní odměny) je, aby agent přivedl nové zákazníky nebo
podstatně zvýšil objem obchodu se stávajícími zákazníky a zastoupený měl i nadále podstatné výhody
z obchodu s těmito zákazníky. K tomu mohou ještě přistoupit další odměny, které lze spravedlivě
požadovat a započítat do nároku kompenzace.

Výpočet výše kompenzace upravuje ust. § 2515 občanského zákoníku:

Výše zvláštní odměny nesmí překročit roční odměnu vypočtenou z ročního průměru odměn získaných
obchodním zástupcem během posledních pěti let. Trvalo-li obchodní zastoupení méně než pět let,
vypočte se výše zvláštní odměny z průměru odměn za celou dobu jeho trvání; pokud trvalo méně než
rok, nesmí překročit úhrn provizí za celou dobu jeho trvání.

Výpočet je kombinaci účetních dat (účetní závěrky, faktury) a subjektivního přístupu smluvních stran
v otázce přičitatelnosti obchodních zásluh agenta za odměny-benefity (představované ziskem, marží,
provizí…atp.). Základ kompenzace v ideálním případě tvoří průměrný benefit za posledních 5 let
obchodního zastoupeni a reflektuje budoucí peněžitou ztrátu agenta v důsledku konce smlouvy o
obchodním zastoupení.

Zkušený podnikatel, agent nebo zastoupený, dokáže výši spravedlivé kompenzace intuicí spočítat a je
pak na advokátovi, aby jeho nárok prosadil za podpory zákona.
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[2] Směrnice používá české slovo „odškodnění“ a anglické slovo „indemnity“
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obchodního zastoupení.
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